
 
 
 
 
 
 
 

L i s t o p a d    2008 

Zima se blíží 
 S letošní blížící se zimou nás čeká změna i na silnicích v okolí naší obce, 
která se nás všech dotkne. Určitě všichni používáme na našich plechových miláčcích 
zimní pneumatiky, protože někdy to u nás ani jinak nejde. Od 1. listopadu 2008 
vstupuje v platnost nová dopravní značka přikazující použití zimních pneumatik. Na 
komunikace označené touto značkou budeme moci od listopadu do března vyjet pouze 
se zimní výbavou. Nová značka „zimní výbava“ má zamezit vjezdu vozidel, zejména 
kamiónů na letních pneumatikách, na některé úseky silnic, kde v případě sněhové 
pokrývky často dochází k blokování dopravy. Zimní výbavou se rozumí řetězy nebo 
zimní pneumatiky s minimálně čtyřmilimetrovým vzorkem. Za neuposlechnutí 
značky, bude neukázněným motoristů hrozit pokuta do výše dvou tisíc korun. 
Jihočeský kraj zvažuje umístění značek na Lipensku a Šumavě, a to zejména z toho 
důvodu, že v těchto oblastech se nesmí při zimní údržbě vozovek používat sůl, tudíž 
zde dochází ke zvýšení nebezpečnosti provozu na těchto úsecích a zimní výbava je zde 
zvlášť potřebná. 
            Tak se všichni včas připravme, ať nás zima nezaskočí a v pořádku ji přečkáme. 

-red- 
Jihočeský kraj –  úseky osazení nových značek : 
[ Blažejovice – Prachatice  
[ Vimperk – Strážný  
[ Zadov – Churáňov  
[ Volary – Stožec  
[ Volary – Želnava  
[ Kaplice – Dolní Dvořiště  
[ Kvilda – Modrava  
[ Kvilda – Borová Lada  
[ Vimperk – Kvilda  
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Usnesení z 23. zasedání zastupitelstva 
Obce Černá v Pošumaví, konaného dne 27.10.2008 
Zastupitelstvo obce: 
A) Schvaluje: 
1. Cenu vodného a stočného na hospodářský rok 2009 pro Černou v Pošumaví ve výši:  
 
                                          vodné  stočné  celkem 
obyvatelstvo  20,83  21,06  41,89 (+ 9% DPH) 
ostatní   20,83  21,06  41,89 (+ 9% DPH) 
 
2. Plán financování obnovy vodovodů a kanalizací v majetku obce Černá v Pošumaví 
na období 2009 až 2018, který bude realizován z nájemného a rozpočtu obce. 
3. Rozpočtové opatření obce č. 2/2008, a to navýšení příjmů o 7.301.426,00 Kč, 
zvýšení výdajů o 5.563.980,00 Kč, se změnou financování o -1.737.446,00 Kč 
(přebytek). 
4. Prodej stavební parcely p.č. 1377/2 o výměře 942 m2 dle GP č.1579-422/2008, 
zpracovaným 1. Geodetickou kanceláří Č.Krumlov, manželům Gabriele Hajné 
Landové a Tomáši Hajnému z Borku u Českých Budějovic, a to za cenu 200,- Kč/m2  
a náklady s prodejem spojené,  za podmínek  podle bodů b), c) a  d) podmínek prodeje 
parcel k výstavbě RD v lokalitě „Malé Lipno“, schválených na 34. zasedání ZO dne 
7.6.2006. 
5. Prodej stavební parcely p.č. 1377/3  o výměře  941 m2 dle GP č.1579-422/2008, 
zpracovaným 1. Geodetickou kanceláří Č.Krumlov, Marii Landové z Větřní, a to za 
cenu 200,- Kč/m2 a náklady s prodejem spojené,  za podmínek  podle bodů b), c) a  d) 
podmínek prodeje parcel k výstavbě RD v lokalitě „Malé Lipno“, schválených na 34. 
zasedání ZO dne 7.6.2006. 
6. Prodej části pozemku p.č. 450/114 o výměře cca 66 m2 manželům Vávrovým 
z Českého Krumlova, a to za cenu 350,- Kč/m2 a náklady s prodejem spojené. 
7. Prodej části pozemku p.č. 450/114 o výměře cca 66 m2 manželům Schusterovým 
z Českých Budějovic, a to za cenu 350,- Kč/m2 a náklady s prodejem spojené. 
8. Záměr odprodat část pozemku p.č.666/1 v k.ú. Černá v Pošumaví – osada Plánička 
Hájenka. 
9. Pronájem bytu 1+2 č.4 v BD č.p. 9 v Černé v Pošumaví p. Pražákové Evě z Černé 
v Pošumaví, a to od 1.11.2008. 
10. Pronájem bytu 1+1  č.13 v BD č.p. 36 p. Ivetě Kasíkové z Černé v Pošumaví, a to  
od 1.11.2008. 
11. Pronájem bytu 1+1 č.14 v BD č.p. 36 p. Lubošovi Markovi z Černé v Pošumaví,   
a to od 1.11.2008. 
12. Pronájem bytu 1+1 č.22  v BD č.p. 36 Pavlu Wudyovi z Černé v Pošumaví, a to od 
1.11.2008. 
 
B) Revokuje: 
1. Usnesení z 22. zasedání zastupitelstva obce ze dne 29.9.2008 v bodě A 9. 
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Volby do krajského zastupitelstva 2008 
 Jak jsme volili do krajského zastupitelstva Jihočeského kraje v naší obci 
ukazují následující tabulky: 
 

Voliči 
v 

seznamu 

Vydané 
obálky 

Volební
účast 
v % 

Odevzdané 
obálky 

Platné
hlasy 

% 
platných

hlasů 
620 211 34.03 211 210 99.53 

 

Strana Platné 
hlasy 

číslo název celkem v % 
1 Komunistická str.Čech a Moravy 50 23.80 
3 SNK Evropští demokraté 2 0.95 

12 Křesť.demokr.unie-Čs.str.lid. 8 3.80 
18 Strana zelených 4 1.90 
19 Moravané 0 0.00 
21 Dohoda pro změnu 0 0.00 
25 Doktoři (za uzdravení společ.) 3 1.42 
33 Sdruž.pro rep.-Republ.str.Čsl. 0 0.00 
37 SDŽ-Strana důstojného života 2 0.95 
42 Volte Pr.Blok-www.cibulka.net 5 2.38 
47 Občanská demokratická strana 51 24.28 
48 Česká str.sociálně demokrat. 83 39.52 
53 Děln.str.-zrušení popl.ve zdr. 2 0.95 

Ze vzpomínek Ludmily Prenerové 
Pokračování z minulého zpravodaje: 

Američané tam byli i tehdy, když přišli čeští vojáci, společně pak hlídali na 
mostě, z jedné strany stál americký a z druhé strany český voják. Čeští vojáci bydleli 
ve škole, a když zjistili, že jsme tam jediní Češi, musela jsem již v deseti letech dělat 
tlumočníka. 
Němci, kteří byli ve Vltavici jako vojáci šli do zajetí, v Aigenu byl velký tábor, rovněž 
ve Frymburku byl sběrný tábor a byl tam i lágr, kde byli Vlasovci. Ti k nám chodili do 
hájovny na polévku, báli jsme se jim nedat najíst. 
Hodně Němců dezertovalo z fronty, spali rovněž u nás ve stodole, nic nám neudělali, 
nic neukradli, zeptali se ráno na cestu a pokračovali dále. My jsme byli tehdy ve  
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Vltavici jediní Češi, ještě tam byla v jednom statku v nájmu jakási paní Stránská, ta si 
k nám chodila kupovat mléko a máslo. 
Ve Vltavici zůstala i dvě děvčata, která nešla na odsun, protože jejich tatínek zemřel 
v Mauthausenu. To byly moje kamarádky, já jsem se s nimi sešla, ale dále už o nich 
nic nevím, jen to, že se jmenovaly Lepschi.“ 
Paní Prenerová dále vzpomíná: 
 „ S Němci jsme vycházeli celkem dobře, kdo se nechtěl bavit, ten se také 
nebavil, bylo tam pár hodných, na které jsme se mohli obrátit. Jinak v obci to moc 
dohromady nešlo, zejména velcí sedláci, v kterých nebylo dobroty ani za mák,             
o starostovi ani nemluvě se chovali povzneseně. 
Ale vyjít se s nimi dalo – např. když chodily kontroly stavu dobytka, přišli tři Němci, 
spočítali, co bychom měli dodávat, ale pak řekli, že do Vltavice to máme daleko a tak 
nás dodávek zprostili. 
Někteří Němci, kdyby ovšem bývali předem věděli, co s nimi Češi udělají po válce, 
tak by to bylo mnohem horší.“ 
Vzpomínka pokračuje: 

„U Vltavy byl čtverec lesa, kde bylo naskládáno metrové dříví, které se sem 
na zimu navezlo a pak se na jaře spouštělo po vodě do papíren v Loučovicích i Větřní. 
Dřevo dolů k Vltavě sváželi sedláci na saních, já jako malá jsem s nimi jezdila, vlekli 
mě na provaze až k vodě. Ranečky s jídlem si dávali k nám domů, aby jim jídlo 
nezamrzlo, v poledne se pak zastavili a u nás se najedli. K jídlu měli většinou velké 
černé knedlíky ze žitné mouky a k tomu kusy tlustého uzeného masa.“ 
  Co se týče počasí, sníh většinou napadl již v říjnu, případně listopadu, takže 
například jablka zde vůbec nedozrála. Sněhu bývalo až dva metry, silnice se 
neprohrnovala, bývalo tak zaváto, že dveře nešly otevírat. Do Černé k doktorovi se 
chodilo pěšky anebo s některým sedlákem, který potřeboval provětrat koně. 
Při výstavbě stájí se již počítalo s těmito nepříznivými podmínkami a tak, aby se mohl 
ošetřovat dobytek i v těchto zimách, bývaly vchody do stájí rovnou z bytu. 
Škola v té době také nebývala, teprve až když sedláci projeli silnici, pak vozili děti do 
školy. 
 Velmi krásná tam byla příroda, co bývalo ve Vltavě ryb, na ten dnešní pohled 
s Lipnem si stále nemohu zvyknout.“ 
Paní Prenerová pak vyprávěla o době po odsunu: 
 Vzpomíná na dobu, kdy sem začali jezdit Němci po odsunu, protože ještě 
nebyly drátěné zátarasy ani Lipno a tak se na stará místa několikrát vraceli, občas i aby 
si něco pro ně cenného odnesli. To už však na jejich místech byli noví osídlenci           
a jejich vztah k Němcům byl velmi nepřátelský. 
Své vzpomínky na toto období má však již z Dobčic, kam se přestěhovali. Tam viděla, 
že se Němci vraceli, chtěli navštívit svou rodnou chalupu nebo statek, věděli, že tam 
zanechali např. sud kyselého zelí. Poprosili novou selku, zda by se mohli podívat         
a trochu zelí ochutnat, ale se zlou se potázali, každá selka je odmítla. Tenkrát ještě 
bylo vše rozjitřeno válkou a averzí ke každému Němci. 
V pozdějším období však ti samí lidé vítali Němce téměř s plnou náručí. Odsunutí 
Němci přijížděli v nablýskaných autech a přiváželi např. kafe apod., které jsme sice       
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u nás také měli a někdy i lepší, ale bylo to „ze Západu“, tak by se bývali Češi strhali. 
Vyprávění paní Prenerové pokračuje: 
 „Do Dolní Vltavice jsem se pak několikrát vrátila, samozřejmě, že tam byli 
úplně jiní lidé, které již neznám. Z Vltavice byl do Kyselova dřevěný most samá díra, 
na druhé straně byla již Pohraniční hlídka a dál se nesmělo. 
Pak jsem tam byla na brigádě, nahoře na kopci vedle hlásky byly krechty brambor, 
které jsme přebírali. Vltavice se už v té době pomalu zatápěla, voda sahala do půlky 
kostela. Ve škole byla tehdy kancelář Vodních staveb, tak jsem tam šla, vysvětlila jim 
situaci a oni byli tak hodní, že nás vzali na loď a provezli po napouštějícím se Lipně až 
do Horní Plané. Vzali nás samozřejmě zpět do Bližné, kde jsme tenkrát byli 
ubytováni.To vše bylo v padesátých letech. 
 Pak jsem tam byla v roce 1984, kdy jsme se jeli podívat na Šumavu a zajeli 
též do Dolní Vltavice. Zjistila jsem, že zbyl pouze pekař a dva baráčky nad ním. Ten 
první barák byl úplně stejný jako za mého mládí, nic se na něm nezměnilo, i ta okna 
byla stejná. 
Po revoluci, asi v roce 1995 jsem tuto krajinu projezdila s bratrem, který byl o deset let 
starší, a narodil se v dnes neexistující Hodoni a chodil do české školy. Navštívili jsme 
rovněž dnes neexistující vesnici Kapličky a viděli zde pouze kašnu, kterou pamětníci 
postavili po roce 1989 a umístili zde černou tabuli s potřebnými údaji. 
Přijeli jsme rovněž do Kyselova, kde nám celníci dovolili podívat se k rakouským 
hranicím, kam jsem se nemohla 50 let dostat. 
Naposledy jsem byla ve Vltavici asi v roce 2000 rovněž se svým bratrem, ve Vltavici 
jsme již viděli pouze samé rekreační objekty a já nostalgicky vzpomínala na své zde 
prožité mládí.“ 
Vzpomínky paní Ludmily Prenerové končí. Na to, že jí v době, o které mi vyprávěla, 
bylo teprve deset let, má obdivuhodnou paměť. Jménem obce Černá v Pošumaví            
i jménem svým jsem jí za tuto vzpomínku poděkoval.                    Ing. František Záhora 

Vodné a stočné v okolních obcích 
 Zastupitelstvo obce schválilo na 23. zasedání zastupitelstva obce zvýšení 
ceny vodného a stočného na rok 2009. Ceny v okolních obcích na příští rok zatím 
neznáme, ale pro porovnání uvádíme ceny letošní. 

OBEC Cena 2008 Pevná 
složka 

Nájemné v Kč roční 
za 1 m3 Vodné Stočné Celkem 

Černá v Pošumaví 19,96 19,56 39,52 - 20.000 0,24 
Frymburk 21,06 31,78 52,84 - 794.000 6,06 
Horní Planá 27,80 24,57 52,37 - 283.000 1,55 
Hořice na Šumavě 23,68 16,17 39,85 600,-/rok 94.300 2,27 
Lipno nad Vltavou 21,86 22,61 44,47 - 15.000 0,10 
Loučovice 29,45 22,39 51,84 600,-/rok 1.048.000 5,76 
Přední Výtoň 22,57 18,69 41,26 - 10.000 0,30 
Vyšší Brod 28,68 20,57 49,25 - 846.000 4,28 
Podklady: 1. JVS a.s., Severní 8/2264, 370 10 České Budějovice      -red- 
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 Exkrementy v obci 
Již mnohokrát naším zpravodajem proběhla zpráva         

o tom, jak vypadá obec po našich psech a jiných domácích 
zvířatech. Jednu dobu se již zdálo, že se tohoto problému 
zbavíme, ale opět se objevuje volné pobíhání psů, koček a slepic. 
Bohužel to co po nich na trávnících, chodnících a cestách 
zůstává, není zrovna pro oko a v nejhorším i naše boty tím 

nejlepším. Znovu Vás proto upozorňujeme na obecně závaznou vyhlášku obce z roku 
2004 a věříme, že se tento stav v obci opět zlepší. 
OBECNĚ ZÁVAZNÁ VYHLÁŠKA OBCE ČERNÁ V POŠUMAVÍ č. 2/2004 
O ochraně veřejného pořádku a ochraně životního prostředí 
Článek 6 – Povinnosti vyplývající z chovu drobných zvířat  
1) Chovatelé zvířat jsou povinni si počínat tak, aby chov zvířat nemohl ohrožovat 
čistotu a veřejný pořádek obce a všech jejích částí.  
2) Na veřejném prostranství, specifikovaném v č.2 odst.2 
je zakázáno volné pobíhání psů, hospodářských zvířat; pes 
musí být veden na vodítku. Hospodářskými zvířaty se pro 
potřeby této vyhlášky rozumí následující druhy zvířat: 
skot, prase, kůň, koza, kur domácí, kachna, krůta a husa. 
3) Pes pohybující se na veřejném prostranství bez doprovodu svého chovatele může 
být odchycen a umístěn v útulku pro psy.  
4) Chovatel zvířete – osoba doprovázející psa je povinna neprodleně odstranit 
nečistotu způsobenou zvířetem na veřejném prostranství.  
5) Není povoleno venčení zvířat na sportovních a dětských hřištích, pískovištích. 
 

Společenská rubrika 
 

V listopadu svá výročí oslaví paní Marie Kročáková, 
Zdeňka Pivcová, Růžena Třeštíková a pánové Jozef Krcho, 

Václav Kříž a Zdeněk Zlámal.   
 Přejeme jim vše nejlepší, hodně štěstí, zdraví a pohody 

v osobním životě. 
  

V říjnu nás navždy opustil pan Jan Týmal. 
 

Za SPOZ Věra Daňová 
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Kulturní kalendář obce na měsíc listopad 
• Divadelní představení 4. listopadu: Klicperovo divadlo Hradec Králové – 

Krajina Harolda Pintera 
• Rozsvěcení vánočního stromku: V neděli 30. listopadu 2008  v 17.00 hodin 

přivítáme začátek adventu slavnostním rozsvícením vánočního stromu v parčíku u 
autobusového nádraží zde v Černé v Pošumaví. Přijďte se spolu s námi na chvíli 
zastavit a zazpívat vánoční koledy. Občerstvení teplými nápoji tradičně zajistí 
hasiči. Srdečně  zve SPOZ Černá v Pošumaví  

Odpady, odpady… 
V květnovém zpravodaji obce jsme Vás informovali 

o možnosti separování i nápojových kartonů, které podle naší 
malé odpadové pomůcky vydané v loňském roce nebylo 
v obci možné. Velmi nás těší, že zpráva nezapadla a mnoho 
občanů začalo třídit i nápojové kartony a tím se snaží              
o snížení nákladů při vývozu zbytkového domovního odpadu. 
Bohužel nejsou ale tzv. „krabice“ od mléka, džusů, různých energetických nápojů 
apod. ukládány do kontejnerů na plast, které jsou označeny jejich výraznou oranžovou 
nálepkou, ale objevují se v kontejnerech určených pro papír. Vážíme si toho, že            
i v naší obci si občané uvědomují nutnost separování odpadů, ale zárověň všechny 
žádáme o velkou pozornost kam jaký odpad ukládají.        red 

Činnost permoníků kolem Černé 
Na celém území tehdejších tuhových dolů v Černé bývalo velké množství permoníků, 
vždyť tyto doly patřily po mnoho let k největším světovým producentům. V roce 1957 
se však začala napouštět Lipenská přehrada, doly byly zatopeny a chudáci permoníci 
z oblasti utíkali pryč. Grafitonosné ložisko se však táhne od Mokré údajně přes 
Boletice až ke Chvalšinám a z druhé strany přes Hořice do Českého Krumlova a tak 
řada našich skřítků našla své „domovy“ na celém tomto území. Určitě se jich část 
dostala až do Českého Krumlova a protože vzhledem ke své zvýšené zranitelnosti  je 
Bůh obdaroval trojnásobnou délkou života, je docela možné, že skřítek, který se 
údajně  zjevil panu akademickému malíři, je bývalý mokerský. Úplně jasné je však to, 
že někteří zůstali i nadále v závalových štolách na Mokré a mají za úkol hlídat 
důležitou památku naší obce – Štolu Josef, která je dlouhá 2 240 m.  
 Mezi permoníky se rychle rozneslo, že na Bližné se začínají hloubit šachty 
Stará jáma a Barbora a pak další jáma Václav a tak kolem roku 1958 spěchali na nové 
působiště. Horníci na Bližné sice nikdy permoníka neviděli, ale jsou přesvědčeni, že 
jim byli nablízku a také zaznamenali různé podivné zvuky v hloubkách až 65 metrů 
pod povrchem terénu, kde pracovali. Ostatně ve vyprávění paní Heleny Braunové se 
jednomu dělníkovi při dobývání rašeliny, která byla velmi potřebná pro tuhové doly, 
jeden takový skřítek zjevil. Je tedy možné, že dosud žijí i v troskách zatopených 
vesnic, třeba pod Dolní Vltavicí. 
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V u l g a r i t u     n e s n á š í 
Permoníci prý nemají rádi klení a neslušná slova. Horníci z blíženských 
tuhodolů bývali na dnešní poměry téměř beránci, ale přece jen někdy 
došlo k situacím, kdy tato slova létala éterem, tedy spíše podzemím. 
Například v roce 1983 kdy došlo k nebezpečným průvalům vody a 
zaplavení dolu. Tehdy byli permoníci velmi pracovně vytíženi, dělali 
všechno pro to, aby nedošlo k neštěstí, ale přece jenom ta slova horníky 
mnohokrát vyřčená, jim dobře nedělala a tak posílali s vodou i část 
kamení, písku a bahna. Po celou dobu však jen v takové míře, aby se 
vždy stačilo všechno naplavené odčerpat a odstranit, vždyť permoníci 
jsou zde přece jen od toho, aby horníky chránili, i když někteří možná prý i často 
akorát tak uškodí. 
 S příchodem privatizace došlo k ukončení téměř veškeré hospodářské 
činnosti na území obce a v roce 1998 k ukončení činnosti i tohoto dolu na Bližné, což 
bylo způsobeno nejenom stále tekoucí vodou, ale i poklesem cen grafitu a nižší 
poptávkou. 
Jak se zachovali v této situaci naši permoníci, kteří byli rovněž ovlivněni v podzemí 
dvojnásob neviditelnou rukou trhu, bohužel nevíme. Domnívám se však, že při jejich 
pracovitosti si opět své pole působnosti našli, třeba hlídají čerpání vody v hloubce      
70 m, které zde jedna firma provádí. Část z nich se určitě přesunula do krasových 
dutin rozsáhlého jeskynního systému, který se vytvořil v blíženských tuhových dolech 
a pomáhají zde při vytváření krasových procesů a čekají na svou další příležitost. Dost 
možná, že někteří se podílí i na propojení magistrály do Českého Krumlova, o čemž se 
zmiňuje i českokrumlovský spisovatel Jan Vaněček. 
P e r m o n í c i    k a r i é r i s t é 
Ovšem i v organizaci skřítků se vyskytnou odrodilci s poněkud jinými charakterovými 
vlastnostmi, které možná odkoukali od lidí. Tito ziskuchtiví kariéristé s pokřiveným 
charakterem nic nedbali na to, že je to pro ně téměř smrtelně nebezpečné a údajně se, 
snad s auty rozvážejícími balenou vodu anebo na oděvu turistů, dostali až do Prahy, do 
parlamentu a do vlády. Zde ve snaze se zalíbit, pomáhají politikům zametat jejich 
aféry pod koberec, čímž vlastně škodí nám všem. 

Ing. František Záhora 

Ať žije zelí! 
Z mnoha zdrojů víme, že zelí je lehké, močopudné, vhodné při léčbě krevních 

chorob a cukrovky a také, že se v minulosti používalo ke snížení horečky. Zelí 
můžeme zpracovat na několik různých způsobů. Věříme, že recept, který vám 
nabízíme, ještě neznáte.  
Zapečené zelí a la Magdalena Dobromila Rettigová 
Suroviny: hlávka zelí, 500 g mletého masa (vepřového, telecího nebo hovězího),        
2 celá vejce, kmín, jalovec, tymián, bobkový list, sůl, pepř, zázvor, strouhanka. 
 
 
 



a Zpravodaje obce Černá v Pošumaví na měsíc prosinec 
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Postup: Mleté maso ochutíme pepřem, zázvorem a solí. Přidáme vejce a strouhanku 
podle potřeby. Hlávku zelí rozkrojíme na čtyři díly, košťálek vyřízneme. Spaříme 
vařící vodou a necháme asi 5 minut povařit (spolu s kořením). Zelí nasekáme a 
střídavě s mletým masem skládáme do tukem vymazané a strouhankou vysypané 
formy tak, že poslední vrstvu musí tvořit "sekanina". Pečeme v troubě 20 až 30 minut 
pěkně dozlatova. 
 
 
 
M. D. Rettigová                         -red- 

Zprávy ze školy 
Během října 

jsme se zúčastnili 
několika akcí. 
Nejdříve nás navštívil 
ornitolog se svými 
dravými svěřenci. Na 
hřišti předvedl, co 
ptáci umí. 
Jelikož letos nám 
přeje počasí, 
uspořádali jsme 
„Školní drakiádu“       
u Letního kina. Děti 
přinesly krásné draky 
a celá obloha byla od 
nich barevná. 
V rámci spolupráce 

s hasiči jsme navštívili „Hasičárnu“, kde nám paní Pártlová a pan Kasal se synem 
ukázali hasičskou výzbroj a výstroj a převedli auta. Zároveň udělali nábor mezi dětmi 
na hasičský kroužek. Rádi bychom jim tímto poděkovali za pozvání a krásně 
strávenou hodinku. 

Žáci ZŠ 
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Několik listopadových pr ostik an
∴ Teplý říjen – studený listopad. 
∴ Když ještě v listopadu hřmívá, úrodný rok nato bývá. 
∴ Když krtek v listopadu ryje, budou na vánoce létat komáři. 
∴ Když dlouho listí nepadá, tuhá zima se přikrádá. 
∴ Když se v listopadu hvězdy třpytí, mrazy se brzo uchytí. 
∴ Studený listopad – zelený leden. 
∴ Jaký listopad, takový březen. 
∴ Jestliže sníh listopadový dlouho zůstane, více než hnůj polím prospěje. 

 

Oznámení redakce 
Uzávěrk
2008 bude 28. listopadu 2008. Příspěvky můžete zasílat 
elektronickou poštou na adresu cudelka@seznam.cz nebo je 
předat v písemné podobě na obecním úřadě. 
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